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برای واکاوی تاریخ قرن بیستم در آثارش
کوستا گاوراس در جشنواره لوکارنو 

جایزه می گیرد

همدلی|  جشنواره لوکارنو ۲۰۲۲ با اهدای جایزه یک عمر 
فعالیت هنری از کوستا گاوراس قدردانی می کند. به نقل از 
هالیوود ریپورتر، کوستا گاوراس کارگردان شهیر فیلم هایی 
چون »زد« و »حکومت نظامی« امســال با جایزه یک عمر 
فعالیت هنری جشنواره لوکارنو تجلیل می شود و دو فیلم از 
فیلم های اولیه این کارگردان برنده اسکار شامل »حادثه ای 
در ترن« محصول ۱۹۶۵ و »گروه حمله« محصول ســال 
۱۹۶۷ در این جشنواره نمایش داده می شوند. این کارگردان 
افسانه ای که برای ســاخت فیلم های سیاسی چون »زد« 
و »گمشــده« شــهرت دارد و نزدیک به ۶۰سال است که 
فیلم های سیاسی اجتماعی ساخته ۱۱آگوست )۲۰مرداد( 
در هفتاد و پنجمین دوره این جشنواره سوییسی جایزه اش 
را دریافت می کند. کوســتا گاوراس که برای تریلر سیاسی 
»Z« محصول ۱۹۶۹ شــهرتی جهانی دارد در این فیلم به 
کودتــای نظامیان در یونان ۱۹۶۷ پرداخته اســت و با آن 
جایزه اســکار بهترین فیلم بین المللی سال ۱۹۷۰ و اسکار 
بهترین تدوین را از آن خود کرد. فیلم »گمشــده« وی نیز 
در سال ۱۹۸۲ برنده نخل طلای کن شد. این فیلم درباره 
دخالت ســیاه در کودتای شیلی در ســال ۱۹۷۳ است و 
جک لمون و سیسی اسپیســک در آن نقش آفرینی کرده 
بودند. این فیلم نامزد چهار جایزه اســکار شد و در نهایت 
کوســتا گاوراس برای آن جایزه بهترین فیلم نامه اقتباسی 
را دریافت کرد. جدیدترین فیلم کوســتا گاوراس »بزرگان 
در اتاق« که ســال ۲۰۱۹ برای اولین بار در جشنواره فیلم 
ونیز به نمایش درآمد، درباره این اســت که چگونه اتحادیه 
اروپا پس از فروپاشــی مالی سال ۲۰۰۸/۲۰۰۹ یک برنامه 
ریاضت اقتصادی وحشــیانه را به یونان تحمیل کرد. مدیر 
هنری جشــنواره فیلم لوکارنو از گاوراس به عنوان چهره ای 
یاد کرد که بیش از هر کس دیگری تاریخ قرن بیســتم را 
در فیلم هایش واکاوی کرده بدون اینکه هرگز ایدئولوژی ها 
روی برداشت هایش تأثیر گذاشته باشند. نازارو افزود: گرچه 
گاوراس به عنوان یک فیلم ســاز سیاسی شناخته می شود 
اما پیش از هر چیز یک کارگردان مؤلف برجســته اســت 
که با حســی فوق العاده از فرم و سبک، هرگز در یک ایده 
غرق نمی شود و به شکلی خستگی ناپذیر در رویکردهایش 
تجدیدنظر می کند. وی تجسم ایده واقعاً نجیبی از سینما 
به عنوان ابزاری برای پیشــرفت و دانش است؛ فیلم سازی 
که هرگز گفت وگو با مخاطب خود را رها نکرده و همیشــه 
برداشــت صریح خودش را از ارزش ســرگرمی ارائه کرده 
است. او سال ۲۰۱۸ نیز با دریافت جایزه یک عمر دستاورد 
آکادمی جوایز فیلم اروپایی تجلیل شده بود. کوستا گاوراس 
۸۹ســاله که برای دریافت جایزه اش در لوکارنو خواهد بود 
۱۲آگوست در یک کارگاه گفت وگوی تخصصی سینمایی 

شرکت می کند.
تغییر در تقویم یک رویداد سینمایی
جشنواره فیلم کودک امسال

 برگزار می شود؟
همدلی| با توجه به شــرایط فعلی در جریان تولید فیلم با 
موضوع کودک و نوجوان، احتمال برگزار نشــدن جشنواره 
فیلم های کودکان و نوجوانان در مهرماه سال جاری بسیار 
زیاد است. درحالی که کمی بیش تر از سه ماه تا برگزاری یکی 
از قدیمی ترین جشنواره های بین المللی سینمای ایران یعنی 
جشــنواره فیلم های کودکان و نوجوانان باقی مانده است، 
برخی از اخبار و شنیده ها حاکی از آن است که این جشنواره 
بین المللی در آســتانه برگزاری سی و پنجمین دوره خود 
قرار است به صورت دوسالانه برگزار شود. هرچند جشنواره 
فیلم های کودکان و نوجوانان در سخت ترین شرایط ممکن 
برگزار شد که از آن جمله می توان به برگزاری دو دوره قبلی 
آن در بحبوحه شیوع ویروس کرونا البته با شکل و شمایل 
متفاوتی نســبت به دوره های گذشته اشاره کرد و می توان 
گفت مدیران سینمایی در این دوره تمام تلاش خود را کردند 
که همین کورســوی امید را در سینمای کودک و نوجوان 
زنده نگهدارند. بنیاد سینمایی فارابی در اردیبهشت ماه سال 
جاری خبر از شــکل گیری کارگروه ارزیابی جشنواره فیلم 
کودک داد و با اعلام اعضای این کارگروه تأکید کرد به زودی 
جلساتی درباره چگونگی برگزاری این جشنواره بین المللی 
برگزار خواهد شد. هرچند پیش از شکل گیری این کارگروه، 
گفتگوها و گمانه زنی هایی برای برگزاری جشنواره بین المللی 
فیلم های کودکان و نوجوانان به صورت دوســالانه شنیده 
می شد اما دیروز یکشنبه ۲۲خردادماه، با توجه به برگزاری 
اولین جلسه کارگروه ارزیابی و برنامه ریزی جشنواره کودک 
و خروجی که از طریق روابط عمومی بنیاد سینمایی فارابی 
منتشر شد، نشــان می دهد که گمانه زنی درباره برگزاری 
این جشنواره بین المللی به صورت دوسالانه دور از دسترس 
نیست و درباره این موضوع در این کارگروه مذاکراتی صورت 
گرفته است. در بخشی از این خبر منتشرشده است که »ارائه 
راهکارهایی درباره ارتقای حوزه سینمای کودک و نوجوان، 
برون رفت سینمای کودک و نوجوان از شرایط فعلی، برگزاری 
جشنواره به صورت سالانه یا دوسالانه، شرایط مناسب برای 
میزبانی جشنواره، بررســی جایگاه بین المللی جشنواره و 
چگونگــی ارتقاء این جایگاه از دیگر مواردی بود که در این 
جلسه موردبحث و ارزیابی قرار گرفت«؛ اما نکته دیگر این 
است کاهش تولیدات در سینمای کودک و نوجوان، سبب 
شده است که تعداد آثاری که بخواهند در چنین جشنواره ای 
حضور پیدا کنند بســیار اندک است و به همین دلیل این 
امکان وجود دارد که سی و پنجمین دوره جشنواره فیلم های 
کودکان و نوجوانان در مهرماه سال جاری برگزار نشده و این 

جشنواره از سال آینده به صورت دوسالانه برگزار شود.

چند نکته درباره »موسیقی فجر«
لطفاً تفکر قحط الرجالی را 

فراموش کنید

همدلی|  رضا مهدوی؛ نوازنده و پژوهشــگر موسیقی، 
پیرامون شیوه برگزاری جشنواره موسیقی فجر یادداشتی 
نوشت. در بخشی از این یادداشت آمده است: زمانی گفته 
می شد جشنواره نیاز به آیین نامه دارد و چند باری هم در 
این پنج سال اخیر اصلاح شد اما گویی بیشتر گریبانگیر 
و مشکل زا و چوب لای چرخ شده تا راه گشا … می توان 
آیین نامه ای منزه داشــت البته اگر مدیران بالادســتی 
بخواهند که نمی خواهند چون تصدی گری را عالمانه و 
تجربه گرایانه بر خود می پسندند. بیایید برای یک بار هم 
شده حرف تازه ای را پذیرا باشیم که در اصل کهنه است 
ولی نشنیده گرفته شده تاکنون! از کارها و انتخاب های 
تکراری پرهیز کنید. نمی دانم تاکنون بررسی شــده که 
فردی یا جمعی به طورجدی پژوهش محورانه بررســی 
کند که چرا بزرگان موســیقی از دهه هشــتاد تاکنون 
حضور نیافتند و یا جسته وگریخته و بی انگیزه آمدند …!؟ 
چرا نخبگان جوان تعداد اندکی شــان حضور دارند ولی 
نه با آثار نو و تازه…!؟ چرا افراد تکراری ســال ها پشــت 
سرهم و یا با فاصله علیرغم کاستی های فراوان در جایگاه 
دبیری با دریافت دستمزدهای نسبتاً هنگفت با کمترین 
اطلاعات اجرایی و انگیزه انقلابی انتخاب می شــوند…!؟ 
چرا اجراهای تکــراری فرد و یــا گروه هایی که گویی 
سرقفلی جشنواره اند و هرساله به یک شکل ثابت رفتار و 
ظاهر و اجرا دارند باید به عنوان زینت المجالس باشند…!؟ 
چرا استقبال مردمی بسنده شده به اجراهای حاشیه ای 
برج میلادی و سال ها قبل تر سالن وزارت کشور با عنوان 
بخش جنبی از منتخبان موســیقی پاپ آن هم با اجازه 
خواهی از مافیای موســیقی…!؟ اگر این گونه برای این 
نوع از موسیقی اهمیت قائلید و از عنوان چراغ روشنش 
هراس دارید در جشــن انقلاب حداقل بیایید جشنواره 
مســتقلی را برای انواع موسیقی پاپ تا رَپ وطنی شده 
با زمینه های پژوهشــی _آموزشــی تدارک ببینید که 
حداقل این اوضاع اســفناک تولیدات پاپ فَست فودی 
به دنبال هویت شــاخص را سروسامان دهی کنید. چرا 
اجراهای فاخر و ســنگین دیگر مخاطب ندارند و یا کم 
مخاطب هستند؟! نبود تبلیغات مناسب دلیل آن است 
یا کیفیت و عناصری دیگــر و یا اجرای گروه ها و البته 
انتخاب سردســتی و محفلی و برحسب اضطرار و یا از 
روی ناچاری هیات انتخاب؟! حرف بسیار است و مجال 
اندک. این قطره از دریای موســیقی ایرانی بر حســب 
تجربیات ســال ها در آموزش، پژوهش، اجرا و رســانه 
دریافته ام که اگر با راهبردی دقیق با انتخاب فردی مورد 
وثوق اکثریت موســیقیدانان مسئولیت جشنواره ها به 
هنرمندی دغدغه مند و شجاع که منافع موسیقی ایران 
و هنرمندانش را ســرلوحه قرار می دهد صورت پذیرد، 
بخشی از مشکلات پیش روی دیگر نخواهد بود. در این 
صورت است که حداقل می توان شاهد حضور حداکثری 
چهره هــا و گروه های برتر در جشــنواره ها باشــیم. با 
تجدیدنظر در بودجه ریزی و اختیار صفر تا صد جشنواره 
به دبیر و نبود رئیس، خارج از شــوراهای دست و پاگیر 
و فرمایشی _فرسایشی قطعاً توانمندان عرصه موسیقی 
در ساحت های مختلف میانداری خواهند کرد و پا پیش 
می گذارند. پیشنهاد می شود شخصیت هایی چون استاد 
حسین علیزاده، استاد علی اکبر شکارچی، استاد کیهان 
کلهر و یا از نسل نو هم هنرمندانی مثل علی قمصری، 
اردوان کامکار، ســیامک آقایی سکان هدایت جشنواره 
موسیقی فجر را به عهده بگیرند. در این صورت می توان 
متصور شــد نگاه ســنت محورانه جایش را به تحول و 
چابک سازی و اتاق های شیشــه ای بسپارد و به تدریج 
وارد جشنواره ای شد که جای خالی اش را حس کرده و 
شاید دیگر غبطه نخوریم به جشنواره فیلم فجر در قیاس 
با موســیقی از هر لحاظ. به راستی چرا از موسیقیدانان 
زن با توجه به جایگاه های علمی، پژوهشــی، آموزشی، 
اجرایی و غیره ای که دارند تا کنون در چنین عرصه هایی 
بهره برداری نشده است…!؟ شخصیت موجه هیات علمی 
و مدیر دانشگاهی و دنیادیده از هر نظر دکتر آذین موحّد 
و یا دیگرانی در این سطح با تجربیات موفق در عمل و 
نظر که ترکیبی از دانش محوری و برنامه سالاری در عین 
نگاه به توده مردم چه بسا از مردان موسیقی به عبارتی 
رَجُل که زن و مرد را در عرصه سیاست شامل می شود 
و از نگاه قرآنی منبعث اســت تا کنون رأس جشنواره ها 
نبوده اند…!؟ به نظر می آید تفکر قحط الرجالی ســالیانی 
است در معاونت هنری و دفتر موسیقی و خانه موسیقی 
تارعنکبوتی شــده و تبدیل به باور. به نظر می رسد در 
دولــت جدید با نگاه عمیق بــه عرصه هنر و فرهنگ و 
جریان ســازی برای اســتحکام پایه های مبانی اصول 
و شــریعت و فرهنگ و هنر لازم است اعتمادسازی از 
نوعی دیگر سرلوحه سیاست ها و انتخاب ها و غیره نمِود 
عِملی یابد و زمان مناسبی است که افکار نو و اعتمادهای 
تروتازه در بین مردم و موســیقاییان شکل بگیرد وگرنه 
جشــنواره امسال هم پاشــنه اش بر همان منوال قبل 
باری به هر جهت خواهــد چرخید و بودجه ای اندک و 
تعــدادی هنرمند و بیلان کاری و بدون دبیرخانه ثابتی 
خدانگهدار تا ســال بعد که خدا بزرگ است و... یادمان 
نرود تا زیرساخت ها درست فراهم سازی نشود نمی توان 
از موسیقی نحیف شــده ایرانی در سطوح مختلف که 
موسیقی دانانش خارج از گردونه داخل و خارج یا در کنج 
خانه ها یا احیاناً در آموزشگاهی رسمی یا دولتی امورات 
می گذراننــد و جلوه ای ندارند بیش از این چیزی که در 

فعل هست حتی انتظار حداقل ها را داشت.

رویداددریچه

احمدرضــا حجــارزاده| این روزها اگر به 
برج میلاد ســری بزنید، در طبقه  دوم 
برج،گالری »هفتا« میزبان نمایشــگاهِ 
گروهــیِ جذابــی از آثار نقاشــی و 
عنوان  با  هنرمندان  مجسمه ســازی 
»اســب و حیوانات هم زیست« است. 
تا  هنرهای تجســمی  به  علاقه مندان 
25خــرداد، از ســاعت 9 صبح تا 21 
این  در  هنرمندان  آثــار  از  می توانند 

نمایشگاه دیدن بکنند. 
یکی از هنرمندانی که با آثار نقاشــی 
در این نمایشگاه شرکت کرده، »آزاده 
بخشــی«، اســت. این هنرمند نقاش 
با  است.  زاده خردادماه ســال 1359 
مرتبط  رشــته های  در  او  که  وجودی 
با هنر تحصیــل نکرده و دارای مدرک 
کارشناسی حســابداری و کارشناسی 
فعالیتش  ســابقه   است،   MBA ارشد 
در عرصه هنر نقاشــی به ســال 77 
برمی گــردد. او از کودکــی به کلاس 
نقاشــی علاقه مند بود اما خانواده اش 
به شــرط قبولی در دانشگاه با شرکت 
او در کلاس های هنری، موافقت کردند؛ 
بنابرایــن پس از شــرکت در کنکور، 
در کلاس های نقاشــی استاد مخبری 

شرکت می کند.
 چند ســال بعد، آغــاز تحصیل در 
ادامه  کلاس های نقاشی  دانشگاه، مانع 
آموزشی  دوره   طی  گرچه  می شــود. 
استاد مخبری، در دو نمایشگاه گروهی 
بخشی   ،91 ســال  تا  می کند.  شرکت 
با بهره گیــری از اینترنت و کتاب های 
طراحــی موجود در بــازار، طراحی با 
رنگ روغــن و مداد رنگــی را تمرین 

می کند و حرفه ای تر می شود. 
ســال 91 پــس از وقفه ای ده ســاله 
بیــن فعالیت های هنــری اش، دوباره 
استادان  نظر  زیر  و  آموزشــگاه ها  در 
مختلف آموزش می بیند. ســال 94 در 
نمایشگاهی گروهی شرکت و سال 95 
نخستین نمایشــگاه انفرادی اش را در 
گالری مســتقل تهران برگزار می کند. 
او از سال 98 تاکنون نیز به طور مداوم 
در برخی نمایشــگاه ها شرکت داشته 
است. آزاده بخشــی با سابقه  شرکت 
می دهد  خبر  گروهی،  20نمایشگاه  در 
انفرادی اش  نمایشگاه  دومین  به زودی 
بهانه ی  بــه  کرد.  خواهد  برگــزار  را 
حضور آثــار این هنرمنــد در گالری 

»هفتا«،گپ وگفتی با او داشته ایم.
  شــما با دو تابلو در این نمایشگاه 
حضور دارید. آیا این نقاشی ها به بهانه  
شرکت در همین نمایشگاه اجرا شدند 
بودند که  آماده ی شما  کارهای  یا جزو 
به دلیل تناســب با موضوع نمایشگاه، 

روی دیوار رفتند؟
خیر، ساین تابلوها برای این نمایشگاه اجرا 
نشــدند و جزو کارهایی بوده اند که از قبل 
داشــتم. چون من خیلی دیر به نمایشــگاه 
رسیدم و در روزهای پایانی به این مجموعه 
اضافه شــدم. چند تــا از کارهای من را که 
بودند،  اســتاد »محمدهادی فدوی« دیده 
برای حضور فیزیکی نقاشی ها در نمایشگاه 

انتخاب کردند.
  ایــن دو تابلو را با چــه تکنیک و 
متریالی ترسیم کرده اید؟ چرا کارهای 

بیش تری به نمایشگاه ارائه ندادید؟!
 تابلــو »اســب«، ویکس مدیــا روی بــوم 
اســت؛ هم تکســچر دارد، هم اکرولیک و 
هــم رنگ روغــن. تابلو »گــوزن« هم فقط 

رنگ روغن روی بوم است. 
کارهای بیش تــری ارائه ندادم، چون قانون 
نمایشــگاه این بود که از هر آرتیست دو اثر 
روی دیوار گالری برود و ســه اثر آنلاین یا 
دیجیتــال روی الِ ســی دی ها نمایش داده 
بشوند. درواقع هر هنرمند سه اثر مجازی و 
آنلاین هم دارد و با پنج اثر در این نمایشگاه 

شرکت کرده است.
  در دو نقاشی شــما، رنگ های سردِ 
آبی و خاکستری غالب است. همچنین 
رنگ  از  رگه هایی  »اســب«،  تابلو  در 
سرخ به شکل خون دیده می شود. نگاه 
و ایده ی شما در این دو تابلو چه بوده؟! 
چرا از رنگ های بیش تر و روشــن تری 

بهره نبردید؟!
 اگر ســیر نقاشــی های من را دنبال کرده 
باشید، اصولاً در نقاشی هایم رنگ های اغلب 
ســرد مثل طیف سبزهای خاکستری، انواع 
آبی ها یا خاکستری های بسیار روشن وجود 
دارند. قطعاً قســمتی از نقاشی های من، از 
خصوصیات ذهنی و حالات روحی و روانی ام 

در دوره ی مشخصی است. 
بیش تر آثــارم در دوران کرونا و دو ســال 
اخیر کشــیده شــده اند. آن دوره برای من 
روزهای بســیار ســردی بــود. به هیچ وجه 
اتفاق های دلگرم کننــده ای نبوده. با این که 

خوشــبختانه اصلًا دچار این بیماری نشدم، 
ولی روزهای دلهره آوری داشــتم و حتی از 
حضور این ویروس پنیک شدم. شاید یکی 
از دلایــل انتخاب این رنگ ها، فضای ذهنی 
و روحی خودم باشد. فعلًا گرایشی به سمت 
رنگ هــای گرم نــدارم و در این مدت اصلًا 
نداشــتم. البته رفته رفته ایــن گرایش در 
حال تعدیل شدن است. رگه های سرخی که 
در تابلو »اسب« کشــیده ام، می تواند خون 
باشد یا هر چیز دیگر. انتخاب این تعبیر را 
اما همان طور  برای مخاطب آزاد گذاشته ام 
که گفتم، با نگاهی به ســیر نقاشی هایم در 
دوران اخیر، رنگ قرمز را در تابلو »گوزن« 
هم به شکل بندهایی روی شاخ ها دارم. در 
نقاشی های من خط های قرمزرنگی  همه ی 
دیده می شــوند که گاهی بند است،گاهی 
اثری اســت روی آن قســمت که حتی در 
دید شما، شاید به شکل خون تعبیر بشود. 
این خطوط قرمز جزو الِمِان های مشــخص 
کار من است؛ شاید نشانی از یک هشدار یا 
خطر و خط قرمزها باشــد، یا مثلًا حالتی از 

محدودیت ها.
 اگر بــه تابلو »گوزن« دقــت بکنید، روی 
شــاخ هایش پر از بندهای قرمزی است که 
موجب شــده گوزن بایستد و حرکت نکند 
امــا درعین حال می بینیم بندها پاره شــده 
و منقطع انــد، بندهای محکمی نیســتند، 
یعنی باوجودآن بندها هم می شــود حرکت 
کرد اما او را نگه داشــته اند. در مورد اسب 
هم پرَشــی را می بینیم، ولــی آن رگه های 
خون به ما می گوید این پرش، شــاید پرش 
موفقی نباشد! بااین حال دوست ندارم آن را 
توضیح بدهم تا همان طور که در ذهن شما، 
آن رگه ها به شــکل خون تداعی شد، برای 
دیگران نیز هر آنچه دوســت دارند، تداعی 

بشود.
   نظرتان درباره ی برگزاری نمایشگاه 
در گالری »هفتا«ی برج میلاد چیست؟! 
فکر می کنید مردم و اصولاً علاقه مندان 
به هنرهای تجسمی،  و حرفه ای  جدی 
برای  به عنــوان مرکزی  را  این محیط 
پذیرفته اند؟!  تجســمی  آثار  نمایش 
به عنوان  دید شــما  از  گالری  این  آیا 
یک نقاش حرفــه ای، ویژگی های لازم 
را برای به نمایش گذاشــتن تابلوهای 

نقاشی دارد؟
برای من تجربه ی   
جالبــی  خیلــی 
گالری  کــه  بــود 
متفاوتــی را ببینم 
بــا گالری هایی که 
تاکنــون دیــده ام؛ 
به عنــوان  چــه 
از  بازدیدکننــده 
دوســتان  کارهای 
چــه  هنرمنــدم، 
گالری  در  خــودم 
داشته  نمایشــگاه 
تجربــه ی  باشــم. 
جذابــی بود، چون 
که  بــود  فضایــی 
برایش  آن  از  پیش 
به عنوان  تعریفــی 

فضای هنری نشــده اما توانسته بود کاملًا 
موفق از آن بیرون بیاید. تیم اجرایی گالری 

را خیلی موفق و خلاق دیدم.
 فکــر می کنم مدت زیادی نیســت گالری 
»هفتا« در حال فعالیت اســت، ولی خیلی 
حرفه ای به آن نگاه می کنند. در کل فضای 
گالری را خیلی دوســت داشــتم، به دلیل 
تفاوت هایــی که بــا گالری های دیگر حس 
کــردم. گرچه خیلــی از گالری های تهران 
را دوست دارم که فضای حرفه ای و جذاب 

دارند. نکته ی جالب این بود که مردمی که به 
دلیل دیگری در برج میلاد حضور داشتند، 
می آمدنــد کنار آثار و عکــس می گرفتند. 
نمایشــگاه برای بعضی ها به قــدری جالب 
 QR( بود کــه می دیــدم روی کیوآرکُدها
Barcode( می زدند تــا نام اثر و هنرمند 
را ببیننــد. آوردن بچه ها هم فضای جالبی 
ایجاد کــرده بود. ما به گالری های دیگر که 
می رویم، بازدیدکننــدگان بچه ها را همراه 
نمی آوردند اما حضــور بچه ها برایم جذاب 
بود. فکر می کنم تماشا کردن آثار هنری در 
این ســن، در ذهن و روحشان تأثیر خوبی 
بگذارد و فکر بکنند این فضا هم برای تجربه 
وجود دارد. شــاید بچــه ای دور از این فضا 
باشد، درحالی که استعداد و روحیه ی انجام 
این کارها را دارد. حضور مردمی که در این 
نمایشــگاه مخاطب اصلی گالــری نبودند، 
خیلی جذاب بود. شــاید برای تفریح و کار 
دیگری به برج آمده بودند، ولی وقتی با این 
فضا روبه رو می شــوند، شاید برای خودشان 
هم جالب بوده یا جزو علاقه مندی هایشان 

بعدازاین دیدار باشد.
  به نظر شما وضعیت هنرهای تجسمی 
چرا  است؟  فعلی چگونه  در شــرایط 
هنوز این هنر برای عموم مردم جامعه 
چگونه  می کنید  فکر  نیست؟!  دغدغه 
می توان مردم را با هنرهای تجســمی 
از جمله نقاشی و مجسمه سازی آشتی 
داد تا آثار هنرمندان به خانه ها راه پیدا 

بکند؟
 وضعیت هنرهای تجســمی اصلًا وضعیت 
خوبی نیست. شرایط مناســبی در جامعه 
ندارد. قطعاً دغدغه ی جدی مردم نیســت 
و دلیل مشــخص و بــارز آن،که همه ی ما 
می دانیم، مســائل اقتصادی است که روی 
همه چیز تأثیر می گذارد. هنرهای تجسمی 
جزو اولویت های اصلی یا نیازهای اساســی 
مردم نیســت، درحالی که باید باشــد. هنر 
به هر شــکل آن، ســینما، تئاتر، موسیقی، 
نقاشی و مجسمه ســازی باید جزو نیازهای 
اساســی مردم باشــد، چون فکــر می کنم 
تغذیه ی روانــی آدم هاســت و باید به آن 

پرداخته بشود. 
متأســفانه مردم از لحاظ شرایط اقتصادی، 
اولویت هــای دیگری دارند. با این که بازدید 
از گالری هــا، مثل تماشــای کنســرت و 
که  نیست  نمایش 
بکنید.  تهیه  بلیت 
مــردم می توانند با 
هزینــه ی اندکــی 
از  رفت وآمد،  برای 
بازدید  گالری  یک 
این که  مگر  بکنند، 
بخواهند خرید آثار 
داشته باشند و این 
هــم برمی گردد به 
قشــر دیگــری از 
که  جامعه  مــردم 
توانسته اند نیازهای 
را  اساسی شــان 
بکننــد  تأمیــن 
امــا در آن قشــر 
می بینیــم  هــم 

اولویت بندی شان چیز دیگری است. 
عده ی کمی هســتند که بــرای خرید آثار 
هنری، ســراغ کســانی می روند که امضای 
خاص و متفاوتی دارند تا برایشان به عنوان 
سرمایه ی بلندمدت باشــد، نه صرفاً چون 
حس خوبی از آن اثر گرفته اند و توجهی به 
نام هنرمند ندارند. فکر می کنم یکی دیگر از 
دلایل اساسی این وضعیت، سیاست گذاری 
گالری هاست که بخواهند با کدام هنرمندان 

و با چه سبقه ای کار بکنند. 

 art( دوم این که در کشــور ما آرت فرهایی
fair( وجــود ندارد که همــه ی هنرمندان 
کنــار هم قرار بگیرند و آثــار با قیمت های 
خیلی پایین ارائه بشــود. طی یکی دو سال 
اخیر گالری های اندکی بوده اند که در پایان 
ســال فراخوان داده اند تا هنرمندان آثاری 
با قیمت هــای پایین، مثلًا تــا دو میلیون 
و ســه میلیون بیاورند که مردم خریداری 
بکنند امــا بازهم در چنیــن فرصت هایی، 
مجموعــه داران با این ایده که بهترین زمان 
برای خرید اســت، می آیند و نمایشــگاه را 
اصطلاحاً ســولدآت )sold out( می کنند 
تــا بعداً همان ها را خریــد و فروش بکنند. 
این اتفاق باید بیش تر باشــد که ما بتوانیم 
آثار را با قیمت هــای پایین تر به مردم ارائه 
بدهیــم. هرچند به خاطر بالا رفتن متریال، 
تولید یک اثر هنری نســبت به قبل بسیار 
هزینه بردارتر شــده اما باز هــم می توان با 
کمک گالری ها، اگر درصد و سود پایین تری 
بگیرند، این شــکل رفتاری را در جامعه جا 
انداخت که مــردم هم خریــدار آثار اصل 
باشند، یعنی به جای خریدن عکس و پوستر 
یک اثر،که معمولاً از گــوگل برمی دارند و 
روی شاسی می زنند، اثر اصلی را از گالری ها 
بخرند. به نظرم باید گالری های فعال در این 

زمینه و آرت فرها افزایش پیدا بکنند. 
حتی در عرصه ی هنرهای تجســمی، جای 
خالی هنرهای خیابانــی وجود دارد، یعنی 
یک فضایی که ما هنرمندان کنار خیابان و 
گالری های معتبر بایستیم و نقاشی هایمان را 
با قیمت پایین تر عرضه بکنیم؛ نقاشی هایی 
که با متریال ســاده تری تولید شدند. با این 
ترفند،کم کم خریداران کارها بیش تر و فضا 
بهتر می شــود، ولی در حــال حاضر، مردم 
خیلی از خرید آثار هنرهای تجسمی دورند.
 حــرف یا نکته  ناگفتــه ای اگر باقی 

مانده، بفرمایید.
 من غیر از هنرهای تجسمی، سال ها در دو 
رشته ی هنری موسیقی پاپ و هنر نمایش 
فعال بودم. در این دو رشــته، شما تبلیغات 
خیلــی گســترده تری می بینیــد، اعــم از 
بیلبوردهای تبلیغاتی، تبلیغ های مجازی در 
سایت های خبری و صفحه های اینستاگرامی 
خیلی معتبری که مــردم دنبال می کنند. 
شکل کلی تبلیغات در هنرهای تجسمی با 
تبلیغ در موســیقی و نمایش متفاوت است. 
فکر می کنم در هنرهای تجسمی نیاز داریم 
چشــم مردم را به تبلیغات گالری ها عادت 
بدهیــم، نه فقط در ســایت های مربوط به 
نقاشان یا صفحه ی مجازی خودشان، بلکه 
صفحه های اینســتاگرامی پربازدید و خلاق 
نیــاز داریم صرفاً برای هنرهای تجســمی. 
چشــم مردم به دیــدنِ بیلبــورد هنرهای 
تجســمی عادت ندارد اما من تعجب کردم 
و غافلگیر شدم که گالری »هفتا«، بیلبورد 
نمایشگاه »اســب و حیوانات هم زیست« را 

در سطح شهر نصب کرده. 
بابت این اتفاق از گروه خلاق گالری »هفتا« 
تشکر می کنم. همچنین از گروه اجرایی که 
برای برپایی این نمایشــگاه خیلی زحمت 

کشیدند.
»علــی  آقــای  کیوریتــور مجموعــه  از   
ولاشجردی«، از مدیر هنری آقای »مهدی 
فهار«، ناظــر و راهنمای مجموعه اســتاد 
و »ســالومه  عزیز  فــدوی«  »محمدهادی 
طهرانــی« دبیر برگزارکننده ی نمایشــگاه 
که همگی به شــکلی محترمانه و حرفه ای 
این نمایشــگاه را برگزار کردنــد. امیدوارم 
این اتفاق زمینه ســاز فعالیت های بعدی و 

بیش تری بشود. 
شاید شروعی برای یک روند خیلی متفاوت 
و نــگاه جدی تر و حرفه ای تر بــه برگزاری 

نمایشگاه آثار باشد.

گفت وگوی »همدلی« با »آزاده بخشی«، به بهانه  حضور آثارش در نمایشگاه »اسب و حیوانات هم زیست«

اولویت مردم خرید آثار تجسمی نیست
ی

شت
 به

لاد
می


